

现代中国

农业科学专著集

The Modern Monographs  
on Agricultural Science of China

# 水稻 株型育种

陈友订 黄秋妹 张 旭 编著

张 旭 主审

THE BREEDING  
OF RICE PLANT-TYPE

Authors: Chen Youding, Huang Qiumei, Zhang Xu

Responsible Reader: Zhang Xu

上海科学和技术出版社

Shanghai Scientific & Technical Publishers

• 现代中国农业科学专著集 •

# 水稻株型育种

陈友订 黄秋妹 张 旭 编著  
张 担 主审

上海科学技术出版社

**图书在版编目 ( C I P ) 数据**

水稻株型育种 / 陈友订, 黄秋妹, 张旭编著. —上海:  
上海科学技术出版社, 2005. 9  
ISBN 7-5323-8053-X

I. 水... II. ①陈... ②黄... ③张... III. 水稻-  
育种 IV. S511.035

中国版本图书馆CIP数据核字 (2005) 第053807号

**世纪出版集团** 出版发行  
**上海科学技术出版社**

(上海瑞金二路 450 号 邮政编码 200020)

新华书店上海发行所经销

上海译文印刷厂印刷

开本 787 × 1092 1/16 字数 442 000

印张 29.75 插页 4

2005 年 9 月第 1 版

2005 年 9 月第 1 次印刷

印数 1—1500

定价：65.00 元

---

本书如有缺页、错装或坏损等严重质量问题，  
请向工厂联系调换

# **The Breeding of Rice Plant-type**

Authors: Chen Youding Huang Qiumei Zhang Xu

Responsible Reader: Zhang Xu

Shanghai Scientific & Technical Publishers

## 内 容 提 要

本书共分 6 章,内容涉及我国水稻分布的生态因子和区划、水稻株型育种的基本原理和方法及水稻株型育种所需的先进设备和技术。全书以水稻生长发育的特点、生态条件的变化规律和作物的形态与机能相统一的原理为基础,全面而系统地阐述了我国水稻高光效与动态株型育种、水稻耐冷株型育种和水稻光温敏雄性核不育系育性生态及形态改良的基本原理、概念和方法等。

本书内容全面、科学性强,是我国稻作领域内首部关于株型育种的专著,可供从事水稻科研、教学人员和大专院校相关专业师生阅读参考。

## 前　　言

---

作者对水稻株型的观察与研究始于 20 世纪 60 年代中期，以后随着承担国家“863”计划、国家自然科学基金、国家“六五”至“十五”科技攻关、农业部科技攻关以及广东省自然科学基金、广东省科技攻关等项目的过程中，逐渐把水稻株型的研究与育种学科紧密地联系起来。在长达 40 年的时间内，通过对水稻生长发育的特点以及生态条件变化的规律和两者相互作用关系的认识，并按照形态与机能相统一的原理，从物质流、能量流和信息流三个研究入手，对水稻株型育种的基本原理和方法、我国高光效株型和动态株型育种、耐冷育种及温、光敏雄性核不育系的形态改良历史、现状及其取得的成就与经验，作了比较系统的回顾和总结之后，经过去粗取精、去伪存真的提炼加工才撰写成《水稻株型育种》这部专著。因此，作者除诚挚感谢国家和省、部级有关项目的经费支持外，还特别感谢下列或参加研究、或提供图片和数据资料、或协助本书出版而给予其他帮助的广东省农业科学院水稻研究所内的同人们：李兵、廖耀平、陈钊明、李传国研究员，林道宣、陈冠华、林秀珍、张俊英、孔清霓、黄农荣、刘彦

---

阜、陈建伟、陈文丰、黄庆、刘怀珍副研究员，黄世天、邱润恒、吴东辉、陆秀明、冯纪英、陈乃坤高级实验师，刘军、李晨、白嵩博士，冯红鹰、涂从勇、何秀英、周新桥助理研究员，以及李巨昌、区小华、陈赛炎、李丽君、张丽娟、黄兰芳、区小明、余明锐、曾国强等同志。

由于本书编写时间仓促和作者水平有限，书中谬误在所难免，故殷切希望诸位同行和热心读者予以斧正，笔者欢迎之至。

编著者

2005年5月

## Preface

---

Our observations and research work on the rice plant-types have been carried out since the middle of 1960s and were supported especially by the national 863 projects, National/GuangDong Natural Science Fund, and the Sixth to Tenth 5-year National/GuangDong Technology Key Projects. Along with the accumulation of research experience we have gradually linked our Rice Plant-types studies with the Rice Breeding discipline for a long time.

This book, Rice Plant-type Breeding, was composed of six independent and interrelated Chapters that were completed on the basis of our progressive cognition of rice growth characteristics and ecological factor change feature during the passing 40 years. In the light of the coordination principle of morphology and physiology, and from the angles of material flow, energy flow and information flow, the fundamentals and methods of the world rice plant-type breeding, the current status and prospects of rice plant-type breeding, concerned with high photosynthetic efficiency, Dynamic Plant-type Breeding, Rice Cold-tolerant Breeding, and the Photo-thermo-sensitive Genic Male-sterile Rice morphology amelioration process, were reviewed and summarized in a systematic way in the book.

Appreciation is extended to those friends and colleagues who have contributed to the Edition of Rice Plant-type Breeding. We wish to thank the senior researchers Li Bing, Liao Yaoping, Chen Chaoming, Li Chuanguo, Lin Daoxuan, Chen Guanhua, Lin Xiuzhen, Zhang

Junying, Kong Qingni, Huang Nongrong, Liu Yanzhuo, Chen Jianwei, Chen Wenfeng, Huang Qing, Liu Huaizhen, senior laboratory technicians Huang Shitian, Qiu Runheng, Wu Donghui, Lu Xiuming, Feng Jiying, Chen Naikun, Doctor Liu Jun, Li Chen, Bai Song, assisitant researchers Feng Hongying, Tu Congyong, He Xiuying, Zhou Xinqiao, and other technical workers Li Juchang, Ou Xiaohua, Chen Saiyan, Li Lijun, Zhang Lijuan, Huang Lanfang, Ou Xiaoming, Yu Mingrui, Zeng Guoqiang and so on, for their participation in the research work, or preparation for datas and pictures or their assistance to this edition. We have been also benefited from funds supported by the National and GuangDong research projects.

In particular, we also welcome readers to point out the existing errors in the book.

Chen Youding  
Huang Qiumei  
Zhang Xu  
May 2005

# 目 录

---

第一章 稻作概述.....	1
第一节 稻谷生产在粮食中的重要作用.....	1
一、世界稻谷生产在粮食生产中的地位.....	1
二、我国稻谷生产简况.....	5
第二节 稻作史与稻种起源和水稻的分布.....	8
一、稻作史与稻种起源.....	8
二、水稻的分布 .....	11
第三节 影响我国稻作分布的生态因子 .....	12
一、太阳辐射量 .....	13
二、日照时数 .....	15
三、温度 .....	16
四、降水 .....	19
五、土壤 .....	22
第四节 我国稻作区划 .....	25
一、稻作区划的原则 .....	25
二、稻区划分 .....	25
第五节 我国水稻品种的气候生态型区划 .....	30
一、品种气候生态型区划依据 .....	30
二、水稻品种的气候生态型 .....	30
三、水稻品种的气候生态型与光温反应型之间的关系 .....	33
四、水稻品种的气候生态型与亲缘关系之间的联系 .....	34

---

<b>第二章 水稻株型育种的基本原理及方法 .....</b>	<b>36</b>
<b>    第一节 水稻育种学科的作用与发展趋势 .....</b>	<b>36</b>
一、影响稻作产量的因素分析 .....	36
二、水稻品种的增产效应 .....	36
三、当代水稻育种学科的发展趋势 .....	38
<b>    第二节 水稻株型的含义及其研究进展 .....</b>	<b>40</b>
一、水稻株型的含义 .....	40
二、水稻株型育种形态性状的研究进展 .....	42
三、水稻株型育种的生理性状研究进展 .....	48
<b>    第三节 水稻株型育种的基本原理 .....</b>	<b>54</b>
一、水稻株型育种与其他学科的关系 .....	54
二、角田重三郎的理论及其在株型育种中的地位 .....	56
<b>    第四节 水稻的理想株型育种 .....</b>	<b>73</b>
一、作物理想株型育种 .....	73
二、水稻理想株型育种 .....	78
<b>    第五节 我国近代水稻株型育种的理论与实践 .....</b>	<b>83</b>
一、水稻的丛化与早长育种 .....	83
二、水稻动态株型育种 .....	111
<b>第三章 水稻高光效与动态株型育种 .....</b>	<b>114</b>
<b>    第一节 高光效株型育种的基本原理 .....</b>	<b>114</b>
一、水稻的光合作用 .....	114
二、光合作用与生态因子的关系 .....	121
<b>    第二节 高光效株型育种的重要途径和方法 .....</b>	<b>127</b>
一、提高水稻品种的净光合速率( $P_n$ ) .....	129
二、提高水稻品种的光能利用率 .....	142
<b>    第三节 高光效株型育种的选择指标、育种程序及实践 .....</b>	<b>150</b>
一、水稻高光效株型育种的选择指标 .....	150
二、水稻高光效株型育种程序 .....	159
三、水稻高光效株型育种实践 .....	162

---

第四节 水稻营养生长期的动态株型育种.....	170
一、双季超级稻秧苗期的株型结构.....	171
二、不同类型超级稻分蘖盛期的株型结构.....	175
第五节 水稻生殖生长期的动态株型育种.....	184
一、幼穗第二次枝梗及颖花原基分化期的株型结构.....	185
二、始穗期的株型结构.....	193
三、不同类型超级稻的产量构成因素及成熟期的生理特性 分析.....	200
<b>第四章 水稻耐冷株型育种.....</b>	<b>213</b>
第一节 水稻冷害的概念及发生概况.....	213
一、冷害概念.....	213
二、国外冷害发生概况.....	214
三、我国冷害发生概况.....	216
第二节 水稻低温胁迫导致冷害的类型.....	217
一、按受害状况划分.....	217
二、按发生类型划分.....	220
三、按生育期划分.....	223
第三节 水稻始穗前受冷害特征.....	226
一、营养生长期的形态与机能变化.....	226
二、生殖生长期的形态与机能变化.....	232
第四节 水稻始穗至灌浆期受冷害特征.....	240
一、始穗至灌浆期的形态解剖特征.....	240
二、始穗至灌浆期的生理机能变化.....	247
第五节 水稻耐冷品种的筛选鉴定方法评价与筛选结果.....	252
一、耐冷株型品种的筛选鉴定方法评价.....	252
二、耐冷品种资源筛选结果.....	265
第六节 水稻耐冷株型育种实例.....	293
一、中熟晚粳优良品种寒丰的选育.....	295
二、籼稻耐冷品种的选育.....	301

---

<b>第五章 水稻光温敏雄性核不育系育性生态及形态改良</b> .....	312
<b>第一节 两系法杂交水稻与核不育系育性转换的光照生态</b> .....	312
一、核不育系的由来与利用价值.....	312
二、核不育系育性转换的光照生态.....	316
<b>第二节 核不育系水稻育性转换的温度生态</b> .....	334
一、育性转换的温度敏感期.....	334
二、诱导育性转换的起点温度.....	337
<b>第三节 水稻核不育系的温光反应特性鉴定</b> .....	344
一、鉴定的意义和技术标准.....	344
二、人工光温生态鉴定.....	346
三、生态适应性鉴定.....	370
<b>第四节 两系法杂交稻的形态改良</b> .....	371
一、不育系的花器形态特性与选择.....	371
二、强优杂交组合的形态改良与选育.....	385
<b>第六章 水稻株型育种应用的先进设备与技术</b> .....	395
<b>第一节 耐冷株型育种中使用的大型仪器设备</b> .....	395
一、人工气候箱(室).....	395
二、软X射线仪 .....	407
三、植物体温测定系统 .....	417
<b>第二节 两系法杂交稻株型育种中使用的先进设备</b> .....	425
一、光敏芯片技术的应用 .....	425
二、温敏型水稻雄性核不育系繁种方法 .....	430
<b>第三节 水稻高光效动态株型育种中使用的先进设备</b> .....	433
一、稻叶测厚仪的应用 .....	433
二、开顶式 CO <sub>2</sub> 浓度控制生境系统 .....	439
<b>主要参考文献</b> .....	442

# Contents

---

<b>Chapter 1 Brief introduction of rice cultivation .....</b>	<b>1</b>
1. 1 Importance of rice production in food .....	1
1. 1. 1 Weight of rice production in food in the world .....	1
1. 1. 2 Brief introduction of rice production in China .....	5
1. 2 History of rice cultivation, origin of rice cultivars and distribution of rice .....	8
1. 2. 1 History of rice cultivation and origin of rice cultivars .....	8
1. 2. 2 Distribution of rice .....	11
1. 3 Ecological factors influencing the rice distribution in China .....	12
1. 3. 1 Volume of solar radiation .....	13
1. 3. 2 Illumination time .....	15
1. 3. 3 Temperature .....	16
1. 3. 4 Precipitation .....	19
1. 3. 5 Soil .....	22
1. 4 Division of paddy rice-growing area .....	25
1. 4. 1 Principle of division of paddy rice-growing area in China .....	25
1. 4. 2 Distribution of paddy rice-growing area in China .....	25
1. 5 Climate ecotypes division of rice varieties in China .....	30
1. 5. 1 Scientific basis of climate ecotypes division of rice varieties .....	30

1. 5. 2 Climate ecotypes of rice varieties in China .....	30
1. 5. 3 Relationship between climate ecotypes and photo-thermo response types of rice varieties in China .....	33
1. 5. 4 Mutual relation between climate ecotypes and their pedigree in China .....	34
<b>Chapter 2 Fundamentals and methods of Rice Plant-type Breeding .....</b>	<b>36</b>
2. 1 Use of Rice Breeding discipline and its prospects .....	36
2. 1. 1 Factors affecting rice yielding .....	36
2. 1. 2 Yield-increase effect of rice varieties .....	36
2. 1. 3 Developing trend of contemporary rice breeding studies .....	38
2. 2 Signification of rice plant-type and its research development ...	40
2. 2. 1 Signification of rice plant-type .....	40
2. 2. 2 Research development on morphological characteristics of rice plant-type breeding .....	42
2. 2. 3 Research development on physiological characteristics of rice plant-type Breeding .....	48
2. 3 Fundamentals of rice plant-type breeding .....	54
2. 3. 1 Relationship between rice plant-type breeding and other disciplines .....	54
2. 3. 2 Theory of Tsunoda Shigesabno and its importance in plant-type breeding .....	56
2. 4 Ideal plant-type breeding in rice .....	73
2. 4. 1 Ideal plant-type breeding in crops .....	73
2. 4. 2 Ideal plant-type breeding in rice .....	78
2. 5 Theory and practice of modern rice plant-type breeding in China .....	83
2. 5. 1 Breeding of clustering and fast-growing rice .....	83
2. 5. 2 Dynamic rice plant-type breeding .....	111

<b>Chapter 3 Breeding of rice varieties with high photosynthetic efficiency and dynamic plant-type populations .....</b>	<b>114</b>
3. 1 Basic theory about breeding of plant-type varieties with high photosynthetic efficiency .....	114
3. 1. 1 Photosynthesis of rice .....	114
3. 1. 2 The relationship between rice photosynthesis and ecological factors .....	121
3. 2 Important approaches and methods of breeding of plant-type varieties with high photosynthetic efficiency .....	127
3. 2. 1 Improving net photosynthetic rate of rice varieties ...	129
3. 2. 2 Improving solar energy utilization efficiency of rice varieties .....	142
3. 3 Criteria for selecting plant-type varieties with high photosynthetic efficiency, procedure and practice of plant-type breeding .....	150
3. 3. 1 Criteria for selecting plant-type varieties with high photosynthetic efficiency .....	150
3. 3. 2 Discussion on the breeding procedure of plant-type varieties with high photosynthetic efficiency .....	159
3. 3. 3 Breeding practice of plant-type varieties with high photosynthetic efficiency .....	162
3. 4 Breeding of dynamic plant-type rice varieties at vegetative growth stage .....	170
3. 4. 1 Plant-type configuration of double cropping super rice at seeding stage .....	171
3. 4. 2 Plant-type configuration of different type super rice at active tillering stage .....	175
3. 5 Breeding of dynamic plant-type rice varieties at reproductive growth stage .....	184
3. 5. 1 Plant-type configuration of rice varieties at the second	

panicle branch differentiation stage .....	185
3. 5. 2 Plant-type configuration of rice varieties at initial heading stage .....	193
3. 5. 3 Studies on the yield components of different type super rice and their physiological characteristics at mature stage .....	200
<b>Chapter 4 Cold-tolerance plant-type breeding of rice .....</b>	<b>213</b>
4. 1 The concept and incidence of rice chilling injury .....	213
4. 1. 1 The concept of rice chilling injury .....	213
4. 1. 2 The incidence of rice chilling injury overseas .....	214
4. 1. 3 The incidence of rice chilling injury in China .....	216
4. 2 Classification of low-temperature injuries of rice .....	217
4. 2. 1 Classification by injury status .....	217
4. 2. 2 Classification by inducing types .....	220
4. 2. 3 Classification by injury bearing stages .....	223
4. 3 The characteristics of low-temperature injury before seedling stage .....	226
4. 3. 1 Morphological and physiological alteration caused by low-temperature at vegetative growth stage .....	226
4. 3. 2 Morphological and physiological alteration caused by low-temperature at reproductive development stage .....	232
4. 4 The characteristics of low-temperature injury at initial heading stage to milking stage .....	240
4. 4. 1 Morphological and anatomical characteristics of low-temperature injury at late bearing stage .....	240
4. 4. 2 Physiological alteration caused by low-temperature at late bearing stage .....	247
4. 5 Identification methods and screening techniques for cold tolerant varieties .....	252
4. 5. 1 Identification methods and screening techniques for	